

Tafsiran Mimpi Nabi Yusuf A.S dan Pengurusan Ekonomi

Oleh : Nur Syahirah Binti Mohd Noh
(Pensyarah ACIS UiTM Kampus Kuala Pilah)

Raja Mesir pernah bermimpi dengan mimpi yang aneh sehingga mimpi itu menggusarkan Baginda. Lalu seorang pegawai istana telah memanggil Nabi Yusuf A.S yang ketika itu berada di dalam penjara untuk menafsirkan mimpi Baginda.

Penjelasan mimpi itu dirakamkan di dalam Al-Quran, Surah Yusuf ayat 46 hingga 49 yang bermaksud:

(Setelah ia berjumpa dengan Yusuf, berkatalah ia): "Yusuf, Wahai orang yang benar (pada segala-galanya)! tafsirkanlah kepada kami (seorang bermimpi melihat): tujuh ekor lembu yang gemuk dimakan oleh tujuh ekor lembu yang kurus; dan tujuh tangkai

(biji-bijian) yang hijau serta tujuh tangkai lagi yang kering; (tafsirkanlah) supaya aku kembali kepada orang-orang yang mengutusku itu, semoga mereka dapat mengetahui tafsirannya" (46). Yusuf menjawab: Hendaklah kamu menanam ber-sungguh-sungguh tujuh tahun ber-turut-turut, kemudian apa yang kamu ketam biarkanlah dia pada tangkai-tangkainya; kecuali sedikit dari bahagian yang kamu jadikan untuk makan (47). Kemudian akan datang selepas tempoh itu, tujuh tahun kemarau yang besar, yang akan menghabiskan makanan yang kamu sediakan baginya; kecuali sedikit dari apa yang kamu simpan (untuk dijadikan benih) (48). Kemudian akan



datang pula sesudah itu tahun yang padanya orang ramai beroleh rahmat hujan, dan padanya mereka dapat memerah (hasil anggur, zaitun dan sebagainya) (49).

Bertepatan dengan pepatah Melayu 'sediakan payung sebelum hujan', di dalam Al-Quran juga menerangkan kepada kita bahawa kita perlulah bersedia dengan sebarang kemungkinan kesusahan yang bakal menimpa di masa akan datang. Oleh itu, umat Islam dinasihatkan agar mengasingkan sedikit hasil dan rezeki yang diperolehi untuk simpanan pada masa akan datang.

Pada sudut ekonomi Islam, manusia digalakkan untuk bekerja bersungguh-sungguh ketika ekonomi sedang berkembang, berbelanja secara sederhana dan mengumpul simpanan yang banyak. Hal ini demikian kerana, ketika ekonomi berkembang, kebanyakan manusia mempunyai pekerjaan dan gaji. Maka dengan gaji yang diperolehi, ia mampu dijadikan simpanan. Manakala, apabila ekonomi merudum, akan ramai manusia hilang pekerjaan atau hilang sumber pendapatan, dan ketika itulah simpanan yang dikumpul ketika ekonomi berkembang itu akan digunakan.

Berbeza pula dengan pendapat ekonomi konvensional, ketika ekonomi berkembang, manusia hendaklah menggunakan pendapatan sepuas-puasnya kerana kepuasan kehendak Individu yang maksimum merupakan tujuan utama dalam ekonomi konvensional.

Tafsiran mimpi Nabi Yusuf A.S juga amat sesuai diaplikasikan dalam pengurusan ekonomi negara. Buktinya, strategi Nabi Yusuf A.S ini telah berjaya menyelesaikan krisis ekonomi Kerajaan Mesir pada zaman pemerintahannya.



Hisyam dan Luftan (2011) menghuraikan nilai-nilai unggul yang boleh dipelajari daripada kisah ini adalah setiap manusia mahupun negara memerlukan kaedah penyimpanan yang baik dan efisien. Tafsiran Nabi Yusuf A.S menyuruh manusia agar mengumpul simpanan ketika ekonomi berkembang dan gunakannya ketika ekonomi gawat. Walaupun dikhususkan di dalam Al-Quran kepada penyimpanan makanan, namun, ia teraplikasi kepada penyimpanan harta secara umum.



Perancangan yang tepat dan berkesan juga mampu menyelamatkan ekonomi individu dan negara. Kita perlu mengimbangi pengurusan penghasilan harta, simpanan, perbelanjaan dan pelaburan. Seperti yang dirakamkan di dalam Al-Quran, Nabi Yusuf A.S mengajar agar bercucuk tanam dan menyimpan selama tujuh tahun dan menggunakan simpanan itu untuk tujuh tahun berikutnya. Ia menunjukkan Nabi Yusuf A.S seorang yang futuristik dan mempunyai pandangan dan perancangan yang jauh.

Nabi Yusuf A.S juga menyeru agar manusia dan negara berbelanja mengikut keutamaan dan besederhana dalam perbelanjaan. Menurut Ali Ahmad (1999), Nabi Yusuf A.S mengatakan "maka dihimpunkan kepadanya dan dibelanjakan tiap-tiap satu rumah dengan kadar orangnya dan nafkahnya atas kira-kiranya." Perbelanjaan perlulah dirancang dan digunakan secara optimum bagi mengelakkan pembaziran dan kebocoran sumber kepada perkara yang sia-sia.

Seterusnya, nilai yang dapat diambil daripada tafsiran mimpi ini adalah

pengurusan risiko yang cekap mampu mengurangkan impak negatif kepada sesebuah negara dan juga individu. Menurut Lim (2003) Pengurusan risiko dapat ditakrifkan sebagai suatu proses yang sistematik untuk mengenalpasti dan menilai risiko yang mungkin dihadapi. Kemudian memilih dan melaksanakan teknik-teknik pengendalian risiko yang paling sesuai untuk mengawasi risiko yang telah dikenalpasti selaras dengan matlamat individu atau organisasi tersebut. Ali Ahmad (1999) menukikkan bahawa Nabi Yusuf A.S mengatakan Maka menyeru Yusuf a.s. akan segala manusia jangan kamu tanam sesuatu hingga lalu masa tujuh tahun ini. Maka bahawasanya binasa benih kamu dan tiada tumbuh bagi kamu sesuatu."

Kesimpulannya, di dalam Al-Quran telah diterangkan secara jelas cara mengendalikan ekonomi bagi individu dan juga negara. Nabi Yusuf A.S membuktikan bahawa pengurusan ekonomi Islam adalah satu sistem yang lengkap dan praktikal. Maka, setiap individu muslim dan negara Islam sepatutnyaa menjadikan ekonomi dan muamalat Islam sebagai pilihan dalam urusan harian.

